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Reformě policie nestojí 
nic v cestě. Jen Babiš

Ministr vnitra Milan Chova-
nec může budovat Národní 
centrálu proti organizované-
mu zločinu. Všechny hlavní 
připomínky státních zá-
stupců, jichž bylo dohroma-
dy 45, vyřídil, zbyly jen čtyři 
technické drobnosti. str. 2

Na měření sledovanosti 
televizí půjde půlmiliarda
Asociace televizních or-
ganizací vypsala tendr na 
nová měření sledovanosti 
v letech 2018 až 2023. Hod-
notu zakázky odhaduje na 
450 milionů korun. Sledo-
vanost, která je rozhodující 
pro cenu reklamy, se bude 
měřit sofistikovaněji než 
dosud a nebude se týkat jen 
klasických telvizorů. str. 6

Strojvedoucí se budou 
školit podobně jako piloti
Strojvedoucí Českých drah 
poprvé dostanou možnost 
cvičit jízdu na trenažeru. 
Dráhy rok po tragické ne-
hodě ve Studénce vypsaly 
tendr na dodávku dvou 
speciálních simulátorů, je-
jichž předpokládaná cena 
se blíží 40 milionům. str. 7

Krátce

Respektovaný učitel 
s nálepkou pučisty
on a jeho hnutí kdysi pomáhali 
nynějšímu tureckému prezidentu 
erdoganovi. teď je umírněný 
islámský klerik Fethullah Gülen 
veřejným nepřítelem číslo jedna.

pRofil
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Jedním  
metrem
evropa radikálně mění 
ochranu před dumpingem. 
Přestane rozlišovat země 
na tržní a netržní a všem 
bude měřit stejně.

tRhy & světová ekonomika

str. 8
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PavEl BěloBRáDEK:

v turecku dle Guardianu 
1500 děkanů dostalo žádost, 
aby rezignovalo. Budu kontakto-
vat naše vŠ a vědecké instituce, 
zda tUr vědcům nehodit lano.

twitter.com/e15news
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nemocniční lůžka 
potichu mizejí

– 26

Před pěti lety to nevyšlo. Záměr politiků zrušit 10 tisíc nemocničních lůžek 
narazil na masivní odpor. Dnes je plán splněn. Bez křiku a bez emocí. Zatímco 
v roce 2012 měly nemocnice s akutní péčí mírně přes 56 tisíc lůžek, loni už 
jich bylo téměř o deset tisíc méně. V počtu lůžek na tisíc obyvatel se tak Česko 
přiblížilo ostatním evropským zemím. téma / str. 4

úbytek 
lůžek akutní  
péče od roku  

2012

99
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Nečekaný zvrat
Byl to poměrně nečekaný zvrat. Evropská 
komise tváří v tvář hrozbě, že by musela 
zmírnit antidumpingovou ochranu před příliš 
levnými dovozy z Číny, sáhla po revoluci. 
Místo aby Brusel řešil, jestli Čína je, nebo 
není tržní ekonomika, bude ochranná cla 
počítat pro všechny země stejně. Měřítkem 
dumpingu má být mezinárodní cena daného 
výrobku. S detaily teprve přijde. Jenže v nich 
je tak trochu zakopaný pes. Předně pravidla 
Světové obchodní organizace s něčím jako 
mezinárodní cena v ochraně před dumpingem 
nepočítají. Rozhodující má být cena, za kterou 
je v běžném obchodním styku dané zboží 
dodáváno na domácí trh exportující firmy. 
Brusel tak bude nejspíš řešit, jestli v Číně pa-
nuje na trhu s ocelí a dalšími produkty běžný 
obchodní styk.
Pak je tady problém se samotnou mezinárodní 
cenou. Tu lze bez problémů použít u komodit, 
ale u výrobků, jejichž parametry a vlastnosti 
se často liší podle výrobce, to bude složité. 
Navíc mezinárodní cenou je zpravidla cena 
posledního, marginálního dodavatele na trh. 
Pokud Čína valí na světový trh miliony tun 
příliš levné oceli, mezinárodní cenu tím tlačí 
dolů. Protože odběratel může, teoreticky, vždy 
sáhnout po čínské láci. Ochrana před dumpin-
gem by pak nejspíš byla slabší než dnes, i když 
komise tvrdí opak. Vše ale bude jasnější na 
podzim, kdy budou hotové detaily. Netrpělivě 
na ně budou čekat nejen oceláři.

n Vytvoření Národní 
centrály proti organizo-
vanému zločinu podle 
plánu ministra vnitra 
Milana Chovance posvě-
tili i státní zástupci. Jedi-
ným odpůrcem reforem 
zůstává ministr Babiš.

Pavel Otto

Ministr vnitra Milan Chova-
nec (ČSSD) se může pustit do 
vytvoření Národní centrály 
proti organizovanému zločinu. 
Všechny hlavní připomín-
ky státních zástupců byly 
vypořádány. Z dohromady 
pětačtyřiceti zbývají jen čtyři 
technického rázu.

Proti reorganizaci policie, 
tedy sloučení protimafiánské-
ho a protikorupčního útvaru je 
nadále ministr financí Andrej 
Babiš (ANO).

Chovancovi podřízení ladili 
s návladními plán na vznik 
národní centrály začátkem 
týdne. Ministrův náměstek 
Petr Mlsna uvedl, že útvar, 
který vznikne k 1. srpnu, se ne-
bude moci zabývat jen jednou 
živou kauzou. O tom, kdo její 
vyšetřování povede, rozhod-
nou státní zástupci.

Pražská vrchní žalobkyně 
Lenka Bradáčová potvrdila, že 
případ bude muset být převe-
den na jinou složku. „Je faktic-
ky vyloučeno, aby se jí zabýval 
nově vzniklý útvar,“ řekla.

Z kontextu materiálu pro 
vládu je zřejmé, že nová 
centrála se nebude moci 
zabývat kauzou úniků z poli-
cejních spisů, která se objevila 
v polovině května. Po třech 
letech prověřování byli obvi-
něni detektiv protikorupční 
policie Radek Holub, bývalý 
policista Igor Gáborík a cel-
ník Pavel Šíma. Vyšetřování 
bylo delegováno na Útvar pro 
odhalování organizovaného 
zločinu, přestože podle obecné 
příslušnosti případ spadá pod 
Generální inspekci bezpeč-
nostních sborů.

Kromě samotné reorganizace 
se materiál zabývá i dosavad-
ním personálním obsazením 
centrály. „Policie stále eviduje 
šest žádostí o propuštění ze 
služebního poměru v souvis-
losti s reorganizační změnou, 
přičemž tři odchody proběhly 
už k 1. červenci, ostatní se 
uskuteční v následujících týd-
nech,“ stojí v dokumentu. Jed-
ním z policistů, který odešel, 
je bývalý šéf protimafiánského 
útvaru Robert Šlachta.

Babiš včera prohlásil, že 
se cítí z debaty o změnách 
v policii vyloučen. Nadále žádá 
odklad reorganizace. „Asis-
tujeme při debatě ministra 
vnitra a policejního prezidenta 
se státními zástupci bez toho, 
abychom věděli, o čem disku-
tují,“ uvedl šéf ANO.

Reformě policie nestojí 
nic v cestě. Pouze Babiš

Zápisník  
Jana Stuchlíka

Protagonisté dne

Vlasta RoškotoVá

jednatelka ato

Jeff immelt

ředitel ge

donald tRumP

kandidát na prezidenta usa

Asociace televizních společností 
chce modernizovat měření televizní 
sledovanosti. Nové systémy mají 
být daleko sofistikovanější.

str. 6

Partnerství mezi GE a společností 
Huawei by mohlo vést k tomu, že 
stroje připojené na internet budou 
lépe vyhodnocovat data.

str. 9

Jediný kandidát Republikánské 
strany v boji o prezidentské křeslo 
získal na sněmu podporu většiny 
delegátů.

str. 10

Policie V BoJi PRoti koRuPci. Speciální protikorupční policie zasahovala v minulých letech například 
v České exportní bance a Exportní garanční a pojišťovací společnosti.
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Náměstky ředitele vznikající Národní centrály proti organizovanému zločinu 
budou od srpna dosavadní šéfové protimafiánského útvaru Milan Komárek 
a protikorupční policie Jaroslav Vild. Ředitelem sekce závažné hospodářské 
trestné činnosti se stane Vildův náměstek Petr Lysák. Vyplývá to z podkladů 
pro vládu. Nový policejní útvar by měl mít čtyři sekce. Kromě korupce 
a závažné trestné hospodářské činnosti budou zaměřené na terorismus 
a extremismus, organizovaný zločin a na kybernetickou kriminalitu. V čele 
nové centrály bude Michal Mazánek, který nyní vede Úřad služby kriminální 
policie a vyšetřování. 

Nová centrála má 
další členy vedení



n Pracujícím důchod-
cům, jejichž příjmy 
přesahovaly 840 tisíc 
korun, již nebude zda-
ňována penze. Roz-
hodl o tom Ústavní 
soud, který z důvodu 
protiústavnosti zrušil 
příslušnou část záko-
na o daních z příjmu.

Případem se soud zabýval 
na základě návrhu skupiny 
17 senátorů, podle kterých byl 

zákon v rozporu se zásadou 
rovnosti a zákazem diskrimi-
nace. Nález Ústavního soudu 
se v praxi dotkne jen minima 
lidí, odhadem zhruba dvou ti-
síc. Část zákona se ruší ke dni 
vyhlášení nálezu Ústavního 
soudu ve Sbírce zákonů, ale 
bude se týkat celého zdaňo-
vacího období roku 2016.

Zdanění podle sporného 
paragrafu dopadalo jen na 
ty penzisty, kteří mají dobré 
příjmy nad rámec důchodu, 
například ze závislé činnosti, 
podnikání či pronájmu. Drti-
vá většina důchodů se nedaní.

důchodci s vyššími 
příjmy už nebudou  
znevýhodňováni

www.e15.cz | 3 |

Kanadský velvyslanec 
Jelinek končí 
Podnikatel a bývalý kanadský 
krasobruslař českého původu 
Otto Jelinek po třech letech 
odchází z funkce velvyslance 
Kanady v Česku. Ve funkci 
ho vystřídá diplomatka 
Barbara Richardsonová. 
Jelinkův odchod je součástí 
masivní výměny 26 vysokých 
kanadských diplomatů po 
celém světě. /vag/  Více e15.cz

Vyšší odpočty pro dárce 
krve mají naději
Vláda se postavila neut-
rálně k návrhu opozice na 
zvýšení daňových odpočtů 
pro dobrovolné dárce krve. 
Poslanecká novela si klade 
za cíl zastavit pokles dárců.
Pokud by byla přijata, dárci 
by si místo nynějších dvou 
tisíc korun mohli za jeden 
odběr odečíst od základu 
daně z příjmů tři tisíce.

Česko se připojilo 
k úmluvě OSN 
Česká republika se připojila 
k úmluvě OSN na ochranu 
osob před nuceným zmize-
ním. Mezinárodní úmluva 
zavádí povinnost státu 
zabývat se případy, kdy je 
jakákoliv osoba tajně zba-
vena svobody a držena na 
neznámém místě. Nucená 
zmizení provázejí například 
válečné konflikty. /čtk/

Krátce

Ústavní soud ve své 
zprávě zdůraznil, že 
zdanění důchodů samo 
o sobě za protiústavní 
nepovažuje, protože jde 
o otázku hospodářské 
a sociální politiky. Část 
zákona ale zrušil kvůli 
porušení principu rov-
nosti, který vyžaduje, aby 
daňový zákon zatěžoval 
poplatníky rovnoměrně. 

Soudkyně zpravodajka 
Milada Tomková připo-
mněla princip takzvané 
horizontální spravedl-
nosti, podle níž by poplat-
níci, kteří mají relativně 
stejně vysokou daňovou 
schopnost, měli platit 
i stejnou daň. Podle jejích 
slov rozdíly u lidí se srov-
natelnými příjmy pod 
stanovenou hranicí a nad 
ní znamenaly ve zdanění 
částku ve výši několika 
desítek tisíc korun ročně. 
/čtk/  Více e15.cz

kam s Ním. Praha svůj odpad sama likvidovat nebude. Ve hře 
stále zůstává i společnost AVE.CZ podnikatele Daniela Křetínského.
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Čeští biskupové se ve věci 
žalob kvůli majetkovému 
vyrovnání státu s církvemi 
nebrání ani jednání s obcemi. 
Počátkem července rozhodli 
o stažení žalob na kraje, 
v nichž se církev domáhala 
určení vlastnictví majetku; 
ne však žalob na obce. Převod 
historicky církevního majet-
ku na obce je ale odlišný od 
převodu majetku na kraje, 
uvedl generální sekretář 
České biskupské konference 
(ČBK) Tomáš Holub. 

Před okresními soudy bylo 
začátkem června 367 sporů, 
ve kterých církve žalují Státní 

pozemkový úřad (SPÚ). Do-
máhají se určení vlastnického 
práva k nemovitostem, jež stát 
nechce v restitucích vydat, 
protože dnes patří převážně 
obcím či krajům. Dle zákona 
o majetkovém vyrovnání se 
za majetek, který nelze vydat, 
vyplácí finanční náhrada. 

Rozhodnutí biskupů z Vele-
hradu Asociace krajů uvítala, 
žádá ale spolu se sdružení-
mi reprezentujícími města 
a obce, aby stejně církve 
jednaly i u obdobných žalob 
na obce a města. Kraje v září 
vyhodnotí, zda církev začala 
žaloby na kraje stahovat. /čtk/

církev bude o majetku 
jednat i s obcemi

n Vedení hlavního 
města zatím nehodlá 
pokračovat ve snaze 
ovládnout Pražské 
služby (PSAS), které 
většinově vlastní. 

Praha několik let usilovala 
o akvizici PSAS, aby mohla 
prostřednictvím vlastní firmy 
sama svážet odpad. Snahu ale 
zablokovala odpadová 
společnost AVE 
CZ podnika-
tele Daniela 
Křetínského, 
když koupila 
menšinový 
podíl Praž-
ských služeb. 
Křetínského 
firma podle 
politiků usilo-
vala především 
o ovládnutí malešické 
spalovny. „Jednání jsme vedli, 
ale nenalezli jsme společnou 
notu. Bylo by to na dlouhou 
právní bitvu,“ řekla při podpi-
su desetileté smlouvy na svoz 
odpadu radní Jana Plamínko-
vá (STAN/Trojkoalice). „My 

máme jako politici do konce 
volebního období klid,“ dopl-
nila k uzavřené smlouvě. 

Tendr na svoz odpadu 
za zhruba 12 miliard korun 
v červnu získalo konsorcium 
Pražské odpady 2016–2025, 
které tvoří Pražské služby 
a AVE CZ, spolu se subdodava-
teli AVE CZ – firmou Komwag 
a Ipodec. Firmy začnou odpad 
svážet od začátku srpna. 

Pražské služby budou od 
srpna dál obsluhovat dvě 

třetiny města, zbytek 
AVE CZ a její 

subdodavatelé. 
Pro Prahu se 
cena zvýší o 10 
až 12 procent. 
„Cena ale zů-
stane po deset 

let stejná,“ řekla 
Plamínková.

Opoziční TOP 09 
s postupem součas-

ného vedení magistrátu 
nesouhlasí. Praha prý propás-
la možnost, jak situaci s od-
pady vyřešit natrvalo. „Tímto 
krokem jen došlo k odložení 
problému o několik let,“ řekl 
opoziční zastupitel za TOP 09 
Jiří Nouza. /čtk/  Více e15.cz

magistrát neovládne 
Pražské služby 

Za deset let  
zaplatí magistrát 
za svoz odpadu

12
miliard korun.

K návrhu na zdanění peněžní 
části církevních restitucí 
a příspěvků na činnost církví 
nepřijala vláda včera žádné 
stanovisko. Pro zdanění, 
jak ho navrhuje hejtman Jiří 
Zimola (ČSSD), se vyjádřil před 
jednáním ministr financí Andrej 
Babiš (ANO). Premiér Bohuslav 
Sobotka (ČSSD) už dříve 
uvedl, že předlohu pokládá 
za snahu svého stranického 
kolegy sbírat volební body. 
NázoRy str. 12

Babiš podpořil  
zimolu

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/politika/kanada-meni-velvyslance-z-ery-stare-vlady-v-praze-konci-otto-jelinek-1309790
http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/ustavni-soud-zrusil-dan-pro-pracujici-duchodce-1309724
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/magistrat-vzdal-snahu-o-ovladnuti-prazskych-sluzeb-1309819


Adéla Čabanová

Politici v roce 2011 vyhlásili 
ambiciózní záměr zrušit 
deset tisíc lůžek v nemocni-
cích akutní péče. Vyvolalo 
to bouři nevole, a tak záměr 
nakonec opustili. Jejich plán 
se však pár let poté v tichosti 
naplnil. Dokládají to před-
běžná čísla o počtu nemoc-
ničních postelí za loňský rok. 
Zatímco v roce 2012 měly 
nemocnice s akutní péčí 
mírně přes 56 tisíc lůžek, loni 
už jich bylo téměř o deset 
tisíc méně. 

Na to, že se naplnila před-
stava někdejšího ministra 
zdravotnictví Leoše Hegera 
(TOP 09) o nezbytné optima-
lizaci počtu lůžek, poukazují 

zdravotnické odbory. „S dal-
ším rušením lůžek zásadně 
nesouhlasíme. Už nyní se 
prodlužují čekací doby a zá-
chranky nemají kam umístit 
pacienty,“ tvrdí předsedkyně 
Odborového svazu zdravot-
nictví a sociální péče Dagmar 
Žitníková.

Naproti tomu ministerstvo 
zdravotnictví bere tento 
trend s povděkem. V Česku 
totiž bylo nemocničních lů-
žek přespříliš a jejich rušení 
zvyšuje efektivitu. „Minis-
terstvo zdravotnictví vnímá 
snižování počtu lůžek jako 
obecně prospěšný trend, kte-
rý je v souladu s pokrokem 
moderní medicíny,“ uvedl 
mluvčí ministerstva zdra-
votnictví Ladislav Šticha. 

„Ambulantní a jednodenní 
péče je nejen levnější, ale 
i pohodlnější pro pacienta,“ 
dodal.

Nemocnice také 
v posledních le-
tech vykazují 
pojišťovnám 
menší počet 
případů. 
„Zhruba za 
poslední 
dva roky 
sledujeme, že 
objem akutní 
péče, kterou vyka-
zují nemocnice, klesá,“ 
upozorňuje ředitel Vše- 
obecné zdravotní pojišťovny 
Zdeněk Kabátek. Pro některé 
nemocnice to ovšem může 
být problém. Menší počet lů-

žek a omezena péče má stále 
uživit 156 nemocnic. „Záleží 
na tom, jak bude formulova-
ná vyhláška na příští rok, ale 
teoreticky se jejich příjmy 
mohou snížit,“ domnívá se 
Kabátek.

Nemocnice letos musejí 
zajistit 99 procent předloň-

ského objemu péče, 
aby od pojišťoven 

dostaly plnou 
úhradu. Souhrn-

ný úbytek však 
už teď napo-
vídá, že toho 
nedosáhnou. 
Pak také budou 

moci stěží 
naplnit slibo-

vané zvyšování 
platů. Ministerstvo 

zdravotnictví kvůli tomu 
zvažuje zmírnit podmínky 
pro příští rok.

Situace v Česku se ale 
nevymyká všeobecnému 
trendu. Počet lůžek v nemoc-

nicích klesá ve většině zemí 
OECD. V roce 2000 připadalo 
na tisíc obyvatel v průměru 
5,5 lůžka, o tři roky později 
jen 4,8 lůžka. Česko patří 
mezi země s vyšším počtem 
lůžek, za rok 2013 uvádí 
statistika 6,46 lůžka na tisíc 
obyvatel. „Česká republika 
je i přes trend zkracová-
ní hospitalizací stále nad 
průměrem OECD,“ upozornil 
mluvčí ministerstva zdravot-
nictví Ladislav Šticha. 
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Klesá počet lůžek  
a omezuje se péče.  
Stále však zůstává

156
nemocnic, jež se musejí  

nějak uživit. Některé nemocnice uzavřely •	
v minulých měsících a letech 
celá oddělení. Například 
v Libereckém kraji se to 
týkalo interen ve Frýdlantu 
a v Semilech, v Karlovarském 
kraji interních oddělení 
v Aši, Kraslicích, Lokti 
a Mariánských Lázních. 
Zavřelo také několik malých 
porodnic.

Frýdlantská nemocnice svá •	
lůžka interny převedla na 
oddělení následné péče. 
„V tak malé nemocnici nelze 
pacientům poskytnout 
plnohodnotnou a bezpečnou 
péči interny. Bez ohledu na to, 
kdo nemocnici vlastní, zda stát 
či soukromník,“ uvedl ředitel 
nemocnice Jiří Benedikt.

Většinou se ruší jen jednotlivá •	
lůžka a oddělení zůstane 
zachováno. „Když je potíž 
se zajištěním personálu 
nebo jiná krizová situace, 
je trend omezit počet lůžek 
na oddělení, ale oddělení 
v rámci skupiny nerušíme,“ 
uvedla Lenka Křížová, mluvčí 
provozovatele nemocnic 
v Karlovarském kraji Nemos 
Group.

V posledních letech je •	
hlavním impulzem k rušení 
lůžek personální situace. 
Nemocnice omezují svoje 
služby, protože nemají 
dostatek lékařů a sester. 
Podle průzkumu Barometr 
českého zdravotnictví pociťuje 
nedostatek sester a lékařů 
přes osmdesát procent 
ředitelů nemocnic.

Zanikají jednotlivá 
lůžka i celá oddělení

Zapomenutý plán se naplnil. 
Zanikly tisíce nemocničních lůžek
n V souvislosti s nedostatkem zdravotníků klesá jak počet 
lůžek, tak množství poskytované péče. Nemocnice tak mají 
zaděláno na ekonomické potíže. 
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Pokles počtu lůžek v nemocnicích akutní péče
(původní politický záměr zněl zrušit v letech 2012 až 2013 deset tisíc lůžek)
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n Odchod Velké Britá-
nie z Evropské unie se 
na obchodech českých 
vývozců zatím vý-
razněji nepodepsal. 
Nevadí ani o osm 
procent slabší ostrov-
ní měna.

Jaroslav Bukovský

Každý desátý z tuzemských 
malých a středních podnika-
telů se obává, že odchod Vel-
ké Británie z Evropské unie 
bude mít nepříznivé dopady 
na jeho podnikání. 

Téměř každý druhý pak 
tvrdí, že tuzemská ekonomi-
ka nedokáže brexit přejít bez 
citelnějších škod. Vyplývá to 
z průzkumu ČSOB mezi pěti 
stovkami menších českých 
společností. Část domácích 
podniků má rovněž v plánu 
v souvislosti s odchodem Vel-
ké Británie z osmadvacítky 
upustit od svých investic. 

„Brexit lehce zchladil 
investiční apetit českých 
podnikatelů. Nejistota 
nejvíce vzrostla, co se týká 
rozhodnutí o budoucích 

investicích,“ zdůraznil 
hlavní ekonom ČSOB Martin 
Kupka. Zvýšit letos investice 
tak údajně plánuje o čtvr-
tinu méně podniků než při 
obdobném průzkumu před 
britským referendem. 

Někteří z byznysmenů 
stále dávají relativně velké 
šance tomu, že odchod Velké 
Británie nakonec vůbec 
nenastane. „Pravděpodob-
nost setrvání Velké Británie 
v unii vidím tak na třicet 
procent. V případě odchodu 
mohou být navíc podmínky 
nastavené tak, že se prak-
ticky vůbec nic nezmění,“ 
domnívá se Radek Jakubský, 
jednatel firmy Proma Reha. 

Právě ve Velké Británii končí 
kolem desetiny její produkce 
orientované na zdravotnické 
vybavení. Firma s ostrovy 
obchoduje v eurech, takže 
brexit se jejího byznysu 
zatím příliš nedotkl.

Měsíc po výsledcích brit-
ského referenda obdobně 
zaznívají další hlasy z domá-
cího byznysu, a to navzdory 
skutečnosti, že libra od 
oznámení brexitu propadla 
vůči koruně zhruba o osm 
procent, a znevýhodnila tak 
české vývozce na britský trh. 
„Prozatím jsme problémy 
nezaznamenali, nicméně 
na hodnocení je zatím příliš 
brzo,“ uvedl místopředseda 
Asociace exportérů Otto 
Daněk. 

Podle Asociace malých 
a středních podniků se 
domácí firmy obávají i odlivu 
britského kapitálu. „Členo-
vé vnímají jako riziko, že 
britské firmy mohou omezit 
investice v Česku,“ uvedl 
předseda asociace Karel 
Havlíček. Sekundárních 
dopadů, například zpomale-
ní Německa, se v posledním 
průzkumu asociace obávala 
téměř polovina členů.

| 6 | byznys

n O cenách televiz-
ních reklam budou 
rozhodovat daleko 
sofistikovanější za-
řízení. Data si opatří 
z televizorů, počítačů, 
mobilů i tabletů.

Dušan Kütner

Nástup moderních tech-
nologií a příští rok končící 
smlouva s firmou Nielsen 
Admosphere, která zajišťuje 
měření televizní sledovanos-
ti. To jsou důvody, proč Aso-

ciace televizních organizací 
vypsala dlouho chystaný 
tendr na nová měření v le-
tech 2018 až 2023. 
Hodnotu zakázky 
odhaduje na 
450 milionů 
korun.

Měření 
sledovanosti, 
která je zásad-
ní pro výpočet 
ceny televiz-
ních reklamních 
spotů, bude ale 
výrazně sofistikova-
nější než dosud. „Způsob 
sledování televizního vysílá-

ní se vyvíjí, už se to zdaleka 
netýká jen klasického tele-

vizoru, uvedla jednatelka 
ATO Vlasta Roškoto-

vá. „Kontinuálně 
narůstá počet 

diváků, kteří 
sledují pořady 
prostřednic-
tvím interne-
tu na jiných 

koncových 
zařízeních – 

počítačích, ta-
bletech, mobilech 

a dalších. Pro úplnost 
údajů o sledovanosti potře-
bujeme i tato data,“ dodala.

Nový způsob měření se 
označuje jako crossmediální, 
aby zdůraznil kombinované 
měření. Tendr se připravoval 
zhruba dva roky a asociace 
vycházela také z poznatků 
své pracovní skupiny složené 
ze zadavatelů reklamy,  pro-
vozovatelů médií a mediál-
ních a výzkumných agentur. 

Tendru předcházel pilotní 
projekt nového měření loni 
na podzim. „V něm jsme si 
vyzkoušeli technologickou 
průchodnost řešení. Rovněž 
stávající realizátor zpracoval 
pro ATO poměrně obsáhlou 
crossmediální studii. Takže 

jsme věděli, do čeho jdeme,“ 
poznamenala Roškotová.

Chování televizních 
diváků se přitom mění už 
několik let také v souvis-
losti s nástupem chytrých 
televizorů napojených na 
internet. Už stávající měření 
tak muselo projít změnami. 
Jednou z těch hlavních byl 
začátek měření takzvané 
odložené sledovanosti, kdy 
lidé mohou díky možnostem 
videoték televizních stanic 
sledovat oblíbený pořad až 
se sedmidenním zpožděním. 
Toto měření tak zůstane 
součástí nového projektu.

na měření sledovanosti 
televizí půjde půl miliardy

Část domácích firem 
chce v souvislosti 
s brexitem omezit 
své investice 
a některé se také 
obávají odchodu 
britského kapitálu.

Hodnota
 tendru na měření 

sledovanosti v letech 2018 
až 2023 činí zhruba 

450
milionů korun.

Obavy z brexitu přiznává  
desetina malého byznysu

zemědělci by letos mohli sklidit přes 26 tisíc tun raných 
brambor. V Polabí a na jižní Moravě už začala jejich sklizeň. 
Celková úroda brambor by se po loňském propadu o téměř  
28 procent měla vrátit na průměr předchozích let.  

náVrat k PrůMěrné úrodě
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n České dráhy vypsaly 
tendr na dva trenaže-
ry za celkem čtyřicet 
milionů korun, které 
budou simulovat že-
lezniční nehody.

Jan Šindelář

Vůbec poprvé dostanou 
strojvedoucí Českých drah 
možnost obohatit svůj vý-
cvik o jízdu nanečisto na tre-
nažeru. Dráhy přesně rok po 
tragické nehodě ve Studénce 
vypsaly tendr na dodávku 
dvou speciálních simulátorů, 
jejichž předpokládaná cena 
se blíží čtyřiceti milionům. 
Nákup odsouhlasila dozorčí 
rada minulý týden. 

„Očekáváme, že zařízení 
umožní takový výcvik, aby se 
dál minimalizovaly následky 
nehod nejen pro cestující, ale 
i pro strojvedoucího, který 
má v takových případech na 
reakci zlomek vteřiny,“ uvedl 
člen představenstva ČD 
Michal Štěpán. 
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Jan Pavec

Nedávná vlna kmenového 
násilí v hlavním městě Již-
ního Súdánu se dotkla také 
ostravské společnosti VAE 
Controls. Ta před měsícem 
uzavřela se státní ropnou 
společností Nile Petrole-
um smlouvu na výstavbu 
skladu pohonných hmot na 
letišti v metropoli Juba. Z ní 
vláda kvůli 
konfliktu 
evakuovala 
všechny 
cizince.  

Podle 
obchodní-
ho ředitele 
společnosti 
Lea Matlocha 
bylo propuk-
nutí násilí 
nečekané, 
hlavní město 
mladého státu totiž bylo 
doposud klidné. „Nikdo 
nerozumí tomu, co se 
stalo. Když jsem v Jubě před 
měsícem uzavíral smlouvu, 
nebyly tam ani náznaky 
nebezpečí,“ uvedl Matloch. 

Do Jižního Súdánu ho 
na jednání o kontraktu 
s hodnotou v řádu stovek 
milionů korun doprovázel 

také bývalý premiér Mirek 
Topolánek. Ten je sice stále 
generálním ředitelem ma-
teřské VAE Controls Group, 
kvůli práci pro slovenského 
přepravce plynu Eustream 
ale ustupuje do pozadí. Za 
ostravskou firmu pouze pří-
ležitostně jedná v zahraničí.

Vedení VAE Controls teď 
čeká na závazek k platbě ze 
súdánské strany prostřed-

nictvím 
akreditivu. 
„Jakmile ho 
otevřou, za-
čneme stavět. 
Do roka by 
ten terminál 
měl být ho-
tový,“ uvedl 
Matloch. Po- 
dle posled-
ních informa-
cí se situace 
v hlavním 

městě už uklidnila.
Stavba v hlavním městě 

není první zakázkou, kte-
rou si firma VAE Controls 
v Jižním Súdánu dohodla. 
Před několika lety začala 
budovat ropný terminál ve 
městě Bor, to ale plně za-
sáhly boje a společnost tedy 
musela stavbu opustit.
 Více e15.cz

násilí v súdánu  
komplikuje obchody 
„Topolánkovy“ VAe 

Topolánek sice 
VAE šéfuje, ale 
kvůli práci pro 
slovenského 
přepravce plynu 
Eustream ustupuje 
do pozadí.

Na přejezdu ve Studénce 
se loni 22. července střetlo 
pendolino s plně naloženým 
polským kamionem. Viníkem 
byl řidič náklaďáku, který 
nerespektoval přejezdovou 
výstrahu. Při střetu zahynuli 
tři cestující a další byli 
zraněni. Těžká zranění utrpěl 
také strojvedoucí. Zničené 
pendolino je nyní v opravě, 
která vyjde na více než 
200 milionů korun. Výše 
pojistného plnění stále není 
dořešena.

Pojištění Pendolina 
se stále ještě řeší

JízdA nAnečisTO. Podobné simulátory budou moci už koncem příštího roku poprvé vyzkoušet 
také čeští strojvůdci. 
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strojvedoucí se budou 
školit podobně jako piloti

Pražskému letišti přibylo 
355 tisíc cestujících 
Letiště Václava Havla odba-
vilo za první pololetí téměř 
5,6 milionu cestujících, 
meziročně o 355 tisíc osob 
více. Největší nárůst nastal 
na evropských linkách 
a trasách na Blízký východ. 
Hlavní podíl na tom má 
zavádění nových spojení 
i zvyšování kapacity nyněj-
ší linek.  

Tesco prodalo v Liberci 
obchodní centrum 
Britská společnost Tesco 
prodala liberecké nákupní 
středisko Forum. Realitní 
společnost Rockcastle  
za něj zaplatila osmdesát 
milionů eur. Obchodní cen-

trum za 1,7 miliardy korun 
nahradilo bývalý obchodní 
dům Ještěd ze sedmdesátých 
let minulého století. Tesco se 
majitelem stalo v roce 2011.

Česko změní televizní 
standard v únoru 2021 
Přechod na digitální tele- 
vizní standard DVB-T2 
nastane v Česku k 1. únoru 
2021. Určuje to Strategie 
rozvoje zemského digitál-
ního televizního vysílání, 
kterou schválila vláda. 
Přechod umožní uvolnit 
část kmitočtového pásma 
využitého televizí pro rych-
lý internet. Aukce kmitočtů 
uvolněných pro rychlé mo-
bilní sítě by mohla vynést 
přes 4,6 miliardy korun. /čtk/
 Více e15.cz

Krátce

Trenažery budou mít 
podobu skeletu lokomotivy 
s řídicím pultem uvnitř. 
Software umožní simulo-
vat kromě jízdy po vybrané 
trati neočekávané události, 
například sebevraha na ko-
lejích, kamion na přejezdu či 
protijedoucí vlak. „Ti lidé si to 
musejí zažít, budou trénovat 
mimořádnosti, aby se reakce 

stala rutinní,“ doplnil Štěpán. 
Strojvedoucí tak budou mít 
ve výcviku stejné prvky, které 
běžně slouží pilotům.

Za pultík trenažerů by mělo 
postupně usednout všech 
4500 mužů a žen řídících lo-
komotivy ČD. Zařízení budou 
umístěna v Praze a České 
Třebové. Ačkoli dráhy tvrdí, 
že nákup zvažují více než rok, 
hlasitěji se o něm začalo mlu-
vit právě po střetu pendolina 
s kamionem loni ve Studénce. 

Další reakcí podniku je  
chystané zavedení aplika-
ce ČD Komunikátor, která 
bude sloužit vlakovým 
četám například k přivolání 
záchranných složek, zajištění 
občerstvení při mimořádných 
událostech, zajištění přípo-
je pro cestující a podobně. 
Komunikátor se připravoval 
už před Studénkou, po nehodě 
ale byly jeho funkce podstatně 
rozšířeny. Dokáže fungo-
vat i v případě slabého či 
nulového signálu GSM. Dráhy 
také rozšířily počet stanic 
s nezbytnými zásobami pro 
případ zastavení vlaků. 

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/kolegove-topolanka-buduji-terminal-v-jiznim-sudanu-boje-stavbu-pribrzdily-1309863 
http://strategie.e15.cz/zpravy/schvaleno-novy-standard-tv-vysilani-zacne-v-cesku-platit-v-roce-2021-1309830
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n Evropská komise pře-
stane rozlišovat země 
na tržní a netržní. Nová 
metoda ochrany bude 
pro všechny stejně 
přísná.

Jan Stuchlík

Evropská komise smetla se 
stolu téma udělení statusu 
tržní ekonomiky Číně. „Už 
nebudeme pro ochranu před 
dumpingem rozlišovat země 
na tržní a netržní. Nová 
metoda výpočtu antidumpin-
gových cel bude stejná pro 
všechny státy,“ popisuje re-
voluci komisařka pro obchod 
Cecilia Malmströmová. Nově 
se má normální hodnota dová-
ženého zboží, podle níž se určí 
výše dumpingu, stanovovat 
na základě mezinárodních 
cen zboží. Detaily komise 
teprve zpracuje a předloží je 
členským státům a Evropské-
mu parlamentu v komplexní 
novele unijního antidumpin-
gového nařízení letos na pod-
zim. Evropa Čínu označuje za 
netržní ekonomiku, což jí dává 

možnost uplatnit přísnější 
pravidla pro ochranu před 
dumpingovými dovozy než 
u tržních ekonomik. V prosin-
ci by podle přístupového pro-
tokolu Číny 
ke Světové 
obchodní or-
ganizaci měla 
unie o tuto 
možnost 
přijít. 
Nový způsob 
výpočtu 
ochranných 
cel by měl vést 
k podobně 
vysokým 
clům, jaká ko-
mise uvaluje na nekale levné 
dovozy i dnes, tvrdí vicepre-
zident komise Jyrki Katainen. 
Celkově se podle něj evropská 
antidumpingová ochrana při-
blíží té americké.  USA ovšem 
stále rozlišují státy na tržní 
a netržní ekonomiky. Nejvíce  
kritizovali očekávané uvolnění 
antidumpingové politiky vůči 
Číně výrobci oceli. Hrozili, že 
Evropa by mohla přijít o mi-
liony pracovních míst kvůli 
levným dovozům z Číny. K no-
vému návrhu komise se zatím 

vyjadřují opatrně. „Zatím není 
jasné, jak bude nová metoda 
konkrétně vypadat. Otázka je, 
jestli nebude napadnutelná ze 
strany Číny u Světové obchod-

ní organizace,“ 
říká Daniel Ur-
ban, řediteli pro 
public affairs 
v ArcelorMittal 
Ostrava. 

„Komise 
zatím neřekla, 
co přesně chce 
dělat. Zmiňo-
vala konkrétně 
jen zpřísnění 
opatření pro 
ochranu obcho-

du. Tím přehodila částečně 
míč na radu, která bude muset 
celý balík schválit,“ dodává 
Charles de Lusignan, mluv-
čí evropského ocelářského 
svazu Eurofer. Komisaři se 
shodli, že navrhnou také 
zrychlení antidumpingového 
řízení a posílení ochrany před 
nelegálními dotacemi. Po pře-
chodnou dobu by měla platit 
i stávající antidumpingová cla, 
která české výrobce nyní před 
přímým dovozem konkurenč-
ních výrobků z Číny chrání.

evropa radikálně 
změní ochranu 
před dumpingem

Nový způsob 
výpočtu by měl 
vést k obdobně 
vysokým clům  
v případě 
nekalých dovozů 
jako doposud. 

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,369

Čína 1 3,676

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,610

Japonsko 100 23,026

Kanada 1 18,789

Maďarsko 100 8,576

Norsko 1 2,888

Polsko 1 6,175

Rusko 100 38,713

Švédsko 1 2,854

Švýcarsko 1 24,828

Turecko 1 8,075

USA 1 24,532

Velká Británie 1 32,321

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 20. 7. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 56,50 -3,75

ČEZ 458,00 1,10

Erste Bank 640,20 1,20

Fortuna 88,55 0,74

Kofola 432,00 0,00

KB 961,70 -0,23

Moneta 75,75 1,54

O2 CR 233,30 1,43

Pegas 800,30 -0,57

Philip Mor. ČR 13 069,00 0,62

PLG 208,80 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 172,10 -0,52

VIG 470,00 1,23

Celkový objem (v tisících korun) 701 504,90

Akcie na pražské burze 20. 7. 2016 

vydělávají. Jen mezi lety 2007 a 2014 se počet cestu-
jících na čínských rychlodráhách zvýšil desetkrát. Linka 
mezi Pekingem a Šanghají proto začala vydělávat. Čistý 
zisk činil přibližně 6,6 miliardy jüanů (zhruba 25 miliard 
korun).                                                                            více e15.cz          

ČíNsKé dráhy v PLusu 
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Uber chce lépe lokalizovat 
zákazníky
Společnost Uber začala 
spolupracovat s firmou 
DigitalGlobe. Partnerství 
by Uberu mělo pomoci ve 
zvýšení přesnosti a rychlosti, 
s nimiž jeho řidiči najdou 
zákazníka.              více e15.cz 

Brusel nařizuje snížit 
skleníkové emise  
Podle návrhu Evropské 
komise by mělo dojít ke 
snížení emisí o 14 procent 
do roku 2030 s tím, že čísla 
se vztahují k roku 2005.  
Návrh projde debatou člen-
ských zemí /stu/ více e15.cz

Krátce

Evropská komise odmítla 
námitky parlamentů části 
členských zemí EU včetně 
České republiky a znovu 
předloží svůj návrh na nová 
pravidla pro odměňování 
pracovníků posílaných 
do zahraničí. Uvedla to 
dnes eurokomisařka pro 
zaměstnanost, sociální věci 
a pracovní mobilitu Marian-
ne Thyssenová.

Takzvanou „žlutou kartu“ 
vystavily návrhu národní 
parlamenty 11 především 
východních členských zemí 
unie v květnu. Od počátku 
platnosti Lisabonské smlou-
vy o reformě unijních insti-
tucí z roku 2009 je to teprve 
třetí případ, kdy země tímto 
způsobem postupovaly. 

Učinit tak mohou, pokud 
podle nich návrh komise 
porušuje princip subsidiari-
ty – tedy že komise na unijní 
úrovni řeší témata, která 
by bylo lepší řešit na úrovni 
národní.

Podle Thyssenové komise 
jejich postoj analyzovala 
a diskutovala s nimi. Nako-
nec ale došla k závěru, že 
pravidla je vhodné definovat 
na evropské úrovni. Komise 
změnu pravidel pro dočasné 
vysílání zaměstnanců na 
práci do zahraničí navrhla 
v březnu. 

Základem plánu je, že by 
zaměstnanci vyslaní do za-
hraničí dostávali mzdu srov-
natelnou s platy místních 
pracovníků. názory str. 12

vyslání zaměstnance do 
zahraničí se prodraží 

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/cinske-rychlodrahy-zazivaji-obrovsky-rust-investice-jdou-do-bilionu-1309760
http://e-svet.e15.cz/preview?type=article&id=1309865&chapter=1&code=36aa074759c9461d2ec18f45621bd575b989076b
http://zpravy.e15.cz/zahranicni/udalosti/postupne-snizte-emise-o-14-procent-vyzval-brusel-cesko-1309858


Spolupráce, kterou navázala 
americká General Eletric, 
s čínskou technologickou 
firmou Huawei, by mohla 
výrazně technologicky po-
sunout celou společnost GE 
a ovlivnit její výrobu. 

Cílem spolupráce, která 
by měla přístroje propojit 
pomocí internetu, by mělo 
být získání relevantních dat, 
jejichž pomocí by společnost 
mohla zvýšit produktivitu, 
snížit emise nebo osekat 
náklady na pohonné hmoty.

Společnost GE také 
zároveň v Šanghaji zahájila 
provoz digitálního středis-
ka, kde chce vytvářet nové 
start-upy a vyvíjet tu nový 
software.

Místopředseda GE John 
Rice  podle agentury Reuters 
prohlásil, že firma vidí v po-
maleji rostoucí Číně mnoho 
příležitostí.  /čtk/

Ge a huawei 
připojí stroje 
na internet

ECB ve 
znamení ho-
lubičí rétoriky
Rozhodnutí Britů opustit 
Evropskou unii se již začí-
ná promítat do očekávání 
ekonomů, a to zejména pro 
růstové vyhlídky roku 2017. 
Podle posledního průzkumu 
Consensus Forecast se očekává-
ní růstu britského hospodářství 
v příštím roce dramaticky 
snížila z původně očekáva-
ných 2,1  procenta  na pouhých 
0,7 procenta. 

Za konsenzem se ovšem 
skrývají i odhady počítající 
s poklesem ekonomiky až 
o 1,3 procenta. Bank of England 
sice zatím nezasáhla, nicméně 
trhy jednoznačně připravila 
na srpnové uvolnění měnové 
politiky.

A co ECB? Ta se k projednání 
měnové politiky sejde již dnes. 
Samozřejmě že se očekávané 
výrazné zpomalení britské eko-

nomiky nemůže neodrazit ve 
vyhlídkách ekonomiky eurozó-
ny. Aktuální konsenzus pro rok 
2017 počítá s růstem reálného 
HDP o 1,3 procenta, když ještě 
před měsícem to bylo 
 1,6  procent. V tomto světle je 
více než pravděpodobné posíle-
ní holubičího tónu evropských 
centrálních bankéřů. Otázkou 
je ale, co mohou udělat více. Jak 
prezident ECB Mario Draghi 
často opakuje, míč je na straně 
vlád. Centrální banka může 
pouze poskytnout čas na prove-
dení strukturálních reforem.

Uvolnění měnové politi-
ky prostřednictvím snížení 
úrokových sazeb hlouběji do 
záporného teritoria je velmi ne-
pravděpodobná varianta. Stále 
více se totiž začínají ukazovat 
rizika spojená s  negativní-
mi nominálními sazbami, 
zejména z pohledu bankovního 
sektoru. 

Zbývá tedy úprava parame-
trů programu kvantitativního 
uvolňování. Jako nejpravděpo-
dobnější se jeví odsunutí jeho 
konce za dosud plánovaný 
březen 2017, a to minimálně 
o půl roku.

Autor je analytikem  
v Komerční bance

Z parketu

Jan Vejmělek

volkswagen

Provozní zisk Volkswagenu 
v pololetí dosáhl 7,5 miliardy 
eur (202,6 miliardy korun). Po 
očištění o mimořádné položky činil 
pololetní provozní zisk 5,3 miliardy 
eur. Mimořádné náklady vyčíslila 
na 2,2 miliardy eur a souvisejí 
s právními spory, které firmě hrozí 
hlavně v Severní Americe. 

microsoft

Ve čtvrtém  čtvrtletí finančního roku 
zvýšila společnost tržby  
o 2,1 procenta a vykázala čistý zisk 
ve výši 3,12 miliard dolarů  
(76 miliard korun). Ve stejném 
období před rokem to přitom byla 
ztráta 3,2 miliardy. Tržby narostly  
z 22,18 na 22,6 miliardy dolarů  
(553 miliard korun). 

morgan stanley

Investiční bance se snížil čistý zisk 
ve druhém čtvrtletí o více než  
14 procent na 1,43 miliardy dolarů 
(35 miliard Kč). Čistý příjem banky 
meziročně klesl o devět procent na 
8,9 miliardy dolarů. /čtk/

výsledky
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n Drakonická opat-
ření turecké vlády ve 
státních institucích 
už postihla více než 
padesát tisíc lidí.

Až do odvolání včera zaká-
zala turecká vysokoškolská 
rada (YÖK) všem akademic-
kým pracovníkům cestovat 
do zahraničí. Odvolala 
rovněž čtyři univerzitní 
rektory, informovala státní 
agentura Anadolu. Čistky 
po zmařeném pokusu o pře-
vrat z minulého týdne se 
po celém Turecku dotkly ve 
státních institucích už více 
než 50 tisíc lidí, kteří skon-
čili ve vazbě, přišli o práci 
nebo o svou funkci.

Podle včerejšího vyjád-
ření nejvyššího dozorové-
ho orgánu nad tureckým 
vysokým školstvím by měly 
univerzity okamžitě zpět do 
vlasti povolat všechny své 
zaměstnance, kteří v sou-
časnosti v cizině už pobý-
vají. Rektory YÖK vyzvala, 
aby prověřili členy svých 
akademických sborů kvůli 
jejich možnému napojení 
na hnutí vlivného exilového 

duchovního Fethullaha 
Gülena.

Toho turecká vláda a pre-
zident Recep Tayyip Erdo-
gan obviňují ze zosnování 
pátečního pokusu o puč. 
Gülen, který dlouhodobě 
pobývá v USA, obvinění 
odmítl. Úřady po pokusu 
o převrat zahájily rozsáhlé 
čistky ve státních institu-
cích, aby z nich vymýtili 
všechny Gülenovy údajné 
příznivce. Tento přístup kri-
tizuje organizace na ochra-
nu lidských práv Amnesty 
International (AI).

Po státních zaměstnan-
cích se podle AI vláda zamě-
řuje na potlačení svobody 

médií. Úřady zablokovaly 
přístup k více než dvaceti 
zpravodajským stránkám, 
zrušily akreditace 34 novi-
nářů a na jednoho novináře 
kvůli způsobu, jakým o ne-
zdařeném pokusu o převrat 
informoval, dokonce vydaly 
zatykač. 

Rozsáhlé čistky v Turecku 
včera kritizovala prostřed-
nictvím svého mluvčího 
Steffena Seiberta také 
německá vláda. „Denně při-
bývají nová a nová opatření, 
která odporují právnímu 
státu a zásadu přiměřenosti 
pouštějí ze zřetele,“ uvedl 
Seibert. /čtk/  Profil str. 11

 sledujte e15.cz

čistky se valí na 
turecké školství

nad důležitým rozhodnutím. uprostřed čistek včera v Ankaře zasedala za účasti preziden-
ta Erdogana, premiéra Binaliho yildirima, klíčových ministrů turecké vlády a velitelů armády Ná-
rodní bezpečnostní rada státu, po níž následovalo zasedání kabinetu. Na jednáních mělo padnout 
blíže neupřesněné „důležité rozhodnutí“.
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 Na tři tisíce soudců a prokurátorů vydaly úřady zatykače.

 103 generálů a admirálů už bylo zatčeno.

  Více než šest tisíc vojáků bylo zadrženo, 8777 pracovníků 
ministerstva vnitra a 1500 ministerstva financí bylo propuštěno.

  257 zaměstnanců úřadu premiéra a 492 lidí úřadu pro dohled  
nad náboženskými záležitostmi muselo své funkce opustit.

 25 televizním a rozhlasovým společnostem byly odebrány licence.

 Na 15 200 učitelů a pedagogických pracovníků dostalo výpověď.

 21 tisícům učitelů soukromých institucí byly odebrány licence.

 1577 univerzitních děkanů muselo podat rezignaci.

turecké 
čistky

 •	

 •	

  •	

  •	

 •	

 •	

 •	

 •	
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n Jedinému kandidá-
tovi dalo hlas necelých 
70 procent delegátů 
nominačního sjezdu.

Realitní magnát a miliardář 
Donald Trump získal na 
sjezdu amerických republi-
kánů v Clevelandu podporu 
většiny delegátů a byl tak 
oficiálně nominován za kan-
didáta na prezidenta USA. 
Na viceprezidenta republiká-
ni podle očekávání nomino-
vali guvernéra státu Indiana 
Mikea Pence.

Donald Trump následně 
promluvil k účastníkům 
sjezdu prostřednictvím 
videovzkazu. Uvedl, že je 
hrdý na to, že se stal repub-
likánským kandidátem na 
prezidenta. Zároveň je pro 
něj prý ctí, že spolu s ním 
kandiduje Mike Pence, který 
„bude skvělým vicepreziden-
tem“. „Budu tvrdě pracovat 
a nezklamu vás! Amerika 
je na prvním místě,“ napsal 
Trump poté i na Twitteru. 

Trump si v Clevelandu sice 
zajistil oficiální status stra-
nického kandidáta na prezi-
denta Spojených států hned 
v prvním kole volby, jeho 
mandát je ale osmý nejméně 
přesvědčivý v historii Re-
publikánské strany. Napsal 

republikáni vyslali do boje 
o Bílý dům Donalda Trumpa

Británie má na seznamu 
teroristů Ujgury z Číny

Británie dala na seznam 
teroristických organizací 
Islámskou stranu Východ-
ního Turkestánu, již Peking 
potlačuje kvůli separa-
tismu v západočínském 
Sin-ťiangu. Oblast obývají 
muslimští Ujguři a Čína se 
v boji proti nim domáhá 
u západních zemí podpory.

Brexit otevřel i otázku 
sjednoceného Irska
Severoirské politické stra-
ny rozděluje nové aktuální 
téma. Nastolil je počát-
kem týdne předseda irské 
vlády Enda Kenny, který 
v pondělí v obci Glenties 
na severu Irska řekl, že 
jednání o brexitu by měla 
vzít na zřetel i možnost 
budoucího referenda
o sjednocení Irska. 

Valls prosadil reformu 
bez hlasování poslanců 
Francouzský premiér Ma- 
nuel Valls využil zvláštní 
ústavní pravomoci k defi- 
nitivnímu prosazení refor- 
my zákoníku práce bez hla- 
sování parlamentu. Refor- 
ma, jež zaměstnavatelům 
usnadní přijímání i pro-
pouštění zaměstnanců, má 
podpořit tvorbu pracov-
ních míst i konkurence-
schopnost ekonomiky.Proti 
reformě probíhaly protesty 
po celé Francii. /čtk/

Krátce

to list The Washinhton Post. 
Miliardář získal podporu 
necelých 70 procent delegátů 
sjezdu, což bylo nejméně od 
roku 1976, kdy nominaci po 
boji s Ronaldem Reaganem 
nakonec s 52,6 procenta 

delegátských hlasů získal 
úřadující prezident Gerald 
Ford.

Sjezd vyvrcholí dnes, kdy 
Trump vystoupí s projevem. 
Ve volbách 8. listopadu se 
střetne s demokratickou 

soupeřkou Hillary Clin-
tonovou. Ta v reakci na 
Trumpovu nominaci vyzvala 
Američany, aby ji podpořili 
a zajistili tak, že Trump ni-
kdy nepřekročí práh Oválné 
pracovny. /čtk/

napěTí. Ačkoli se Trumpova pozice po primárkách zdála být jednoznačná, jeho příznivci sledovali 
hlasování v Clevelandu s nelíčeným napětím. Nakonec z toho byla kandidatura už po prvním kole.
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pŘi VÝBUChU automobilu zahynul včera v Kyjevě ruský no-
vinář Pavlo Šeremet, který pracoval pro list Ukrajinska pravda 
a byl úzce spojován s prozápadním vedením země. Podle 
ukrajinského generálního prokurátora šlo o vraždu. Auto, 
v němž bylo nastraženo výbušné zařízení, patřilo šéfce 
a majitelce Ukrajinské pravdy Oleně Prytulové. 

ATeNTáT v Kyjevě
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n Ještě než vyrazila 
do Berlína a Paříže, 
oznámila britská 
premiérka Theresa 
Mayová, že se vzdává  
plánovaného předsed-
nictví EU.

Velká Británie se vzdává 
svého předsednictví Evrop-
ské unie ve druhé polovi-
ně příštího roku. Britská 
premiérka Theresa Mayová 
o tom včera informovala 
šéfa Evropské rady Donalda 

Tuska. Velvyslanci členských 
zemí se nato dohodli, že 
Brity nahradí Estonci.

Estonsko mělo být před-
sednickou zemí v první 
polovině roku 2018, tedy po 
Británii. V Bruselu bylo vče-
ra rozhodnuto, že termíny 
všech následujících před-
sednictví se posunou o půl 
roku dopředu. Země se tak 
budou střídat v už dohod-
nutém pořadí, své role se ale 
všechny ujmou o šest měsíců 
dříve. Po Estonsku tak násle-
dují Bulharsko, Rakousko, 
Rumunsko a Finsko.

Nynější předsednickou 
zemí unie je od počátku 
měsíce Slovensko, následo-
vat bude v první polovině 
příštího roku Malta. Pak 
měli přijít na řadu Britové.

Zpráva o britském roz-
hodnutí přišla v době, kdy 
se nová premiérka Mayová 
připravovala na svou první 
zahraniční cestu. Ta ji odpo-
ledne zavedla do Berlína, kde 
sešla s Angelou Merkelovou. 
Dnes má naplánované jedná-
ní v Paříži s francouzským 
prezidentem Françoisem 
Hollandem. /čtk/

Británii nahradí v roce 2017 
v čele unie Estonsko
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respektovaný učitel
n On a jeho hnutí kdysi pomáhali nynějšímu tureckému 
prezidentu Erdoganovi likvidovat mocenské postavení 
turecké armády. Nechyběly přitom konstrukce falešných 
obvinění ani inscenace soudních procesů proti vysokému 
důstojnictvu. Teď stoupenci fethullaha Gülena sami 
mizejí v celách. A umírněný islámský klerik, který 
žije v Pensylvánii, je označován za strůjce zmařeného 
vojenského puče. Turecko žádá USA o jeho vydání.

Jana Havligerová

Veřejným nepřítelem číslo 
jedna se ovšem zámožný du-
chovní a někdejší spojenec 
Recepa Erdogana poprvé 
stal už koncem devadesá-
tých let minulého století. 
Tehdy ovšem pro sekulární 
tureckou vládu – měl být 
souzen za výroky, jimiž 
údajně vyzýval ke státnímu 
převratu. Podvracet měl 
právě sekulární charakter 
země. Dobrovolně proto 
odešel do amerického exilu, 
jak tvrdil, odjel za lepší 
lékařskou péčí. 

Dnes pětasedmdesátiletý 
muž, který má stoupence 
po celém světě, setkal se 
s papežem i s významnými 
rabíny, jakýkoli podíl na pár 
dní starém pokusu o převrat 
odmítá. „Hocafendi“ neboli 
Respektovaný učitel, jak ho 
nazývají jeho stoupenci, je 
přesvědčen, že ho Spojené 
státy do Turecka nevydají.

Vůdce oBřího  
náBoženského hnUtí
Gülenovi se podařilo 
vybudovat celosvětové 
hnutí Hizmet, které má jen 
v Turecku miliony stou-
penců a příznivců. Školy 
založené Hizmetem, což 
v překladu znamená Služba, 
staví na tezi, že nábožen-
ství a moderní věda nejsou 
v rozporu, angažuje se v hu-
manitárních organizacích, 
podporuje nemocnice… 

Hlavním cílem hnutí, 
jak říká jeho zakladatel, je 
sloužit lidstvu a vést mladou 
generaci k harmonii mezi 
intelektem a náboženskou 
tradicí. Je ovšem také velkou 
ekonomickou firmou sdru-
žující realitní společnosti 
i výrobní podniky. Postupně 

se také stalo součástí turecké 
politiky. 

Hnutí Hizmet dlouhou 
dobu podporovalo přede-
vším nynější vládní Stranu 
spravedlnosti a rozvoje 
a přispělo k jejímu vzestupu. 
A byl to Erdogan, respekti-
ve jeho vláda, kdo posléze 
v roce 2008 zbavil Gülena 
původního obvinění z isla-
mistického spiknutí. 

Dnešní turecký prezident 
ale také evidentně 
nezapomněl, kvůli čemu měl 
být Gülen souzen. V roce 
1999 se dostala na veřejnost 
nahrávka, v níž klerik 
údajně vyzývá své stoupence 
k infiltraci do všech státních 
institucí. Možná tady jsou 
kořeny současné rozsáhlé 
čistky nejen v armádě, 
ale také v justici, školství 
a v médiích. 

nálepka pUČIsty
Erdogan a Gülen se definitiv-
ně rozešli v roce 2013. O tom 
proč existují jen dohady. 
Podle jednoho výkladu stou-
penci duchovního vypus-
tili na veřejnost informace 
o kšeftování politiků vládní 
strany s veřejnými zakáz-
kami a ukázali přitom až na 
prezidentova syna Bilála. 
Další verze mluví o tom, že 
za roztržkou byly hádky 
o peníze, jiní pozorovatelé 
turecké politiky lakonicky 
konstatují, že Erdogan se 
zkrátka začal obávat moci 
a vlivu Hizmetu. 

Ať tak či tak, v roce 2014 
byl na Gülena v Turecku 
opět vydán zatykač, tento-
krát za vedení teroristické 
skupiny. Na klerika „sprave-
dlnost“ nedosáhla, veřejnou 
správu však postihly čistky 

– o funkce i zaměstnání 
přišli vyšetřovatelé i soud-
ci, státní úředníci a vysocí 
armádní činitelé, vláda za-
čala přebírat 
kontrolu nad 
částí güle-
nistických 
podniků 
a organizací. 

Teď turecké 
vedení 
„jede“ podle 
osvědčené-
ho scénáře. 
Jen nikoho 
nenechává na 
pochybách, 
že tento-
krát bude 
důkladnější 
a důslednější. 
Inkriminovaná nahrávka 
z roku 1999 – instrukce pro 
Gülenovy příznivce – údajně 
zněla: „Musíte se pohybo-
vat uvnitř tepen systému, 
aniž by si někdo všiml vaší 
existence, dokud se nedosta-
nete do všech mocenských 
center. Musíte počkat, dokud 
nepřivedete na svou stranu 
všechny ústavní instituce 
v Turecku.“

Z IZmIrU meZI 
VýZnamné IntelektUály sVěta
Gülen se narodil v severo-
východní části Turecka, 
jeho otec byl imámem 

v regionu, matka pečovala 
o rodinu. Náboženské vzdě-
lání získal na venkovských 
školách a nedlouho poté, co 

získal státní 
kazatelskou 
licenci, byl 
převeden do 
Izmiru. 

Tam začal 
formulovat 
svoje myšlenky 
o vzdělání, 
vědě a sociální 
spravedlnosti. 
Cestoval do 
různých pro-
vincií v Anato-
lii, přednášel 
v mešitách 
i kavárnách, 
množství jeho 

posluchačů a stoupenců 
rostlo. 

Gülenovo učení preferuje 
umírněný výklad islámu, 
odmítá násilí a podporuje 
dialog mezi různými 
náboženstvími. Hnutí 
nemá jasnou strukturu 
ani členství. Odhadem se 
však k němu hlásí zhruba 
patnáct procent obyvatel 
Turecka.

 Americký časopis 
Foreign Policy zařadil 
před osmi lety Gülena 
na první místo v anketě 
o nejvýznamnější 
intelektuály současnosti.

Turecké vedení 
„jede“ podle 
osvědčeného 
scénáře. Jen 
nikoho nenechává 
na pochybách, 
že tentokrát 
bude důkladnější 
a důslednější.

Narodil se •	
27. dubna 
1941 
v Korucuku 
v provincii 
Erzurum.

1959 získal státní •	
kazatelskou licenci.

V roce 1981 odešel do •	
důchodu, rok nato otvírá 
první islámské školy, 
nyní existují ve více než 
160 zemích.

V roce 1994 se stal •	
spoluzakladatelem Nadace 
novinářů a spisovatelů, 
zvolen čestným předsedou.

V roce 1999 odchází •	
dobrovolně do exilu.

fethullah  
Gülen
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Nové mzdy  
a staré  
rozdělení
Na začátku bývá kůň, na 
konci velbloud. Tak pravila 
Marianne Thyssenová, eu-
rokomisařka pro zaměstna-
nost a sociální věci. Na mysli 
měla legislativní proces, kte-
rý vede z komise do Evrop-
ského parlamentu a Rady EU 
a z něhož nezřídka vypadne 
něco výrazně jiného, než do 
něj původně vstoupilo.

Proč ten povzdech? Thys-
senová připravila evrop-
skou směrnici, která si dala 
za úkol narovnat mzdové 
rozdíly mezi domácími 
pracovníky v členských ze-
mích a těmi, kteří tam přišli 
pracovat odjinud. Nejčas-
těji z východu. Cíl vypadá 
bohulibě: skončit mají časy, 
kdy gastarbeiteři berou za 
tutéž práci o polovinu méně 
než domácí. Problém je ale 
v tom, že nový předpis sotva 
překročil práh Berlaymon-
tu, a už je na světě konflikt. 
Konflikt mezi odlišnými 
zvyklostmi, kulturami, trhy 
práce. Čili konflikt mezi 
západem a východem, který 
definuje Evropskou unii od 

roku 2004, kdy přistoupi-
lo osm východních států 
někdejšího RVHP plus Malta 
a Kypr.

Dva miliony lidí, kteří 
našli pracovní příležitost 
především v Německu, 
Francii a v Belgii (o Británii 
se cudně mlčí), by teoretic-
ky jásat mohly. Vztahuje 
se na ně legislativa z roku 
1996, podle níž mají nárok 
přinejmenším na minimální 
mzdu státu, jenž je přijal. 
Nicméně „obdarovaní“ nijak 
nejásají. Po dvou letech by 
měli podle návrhu dosáh-
nout na stejnou mzdu a tytéž 

odměny a prebendy jako 
domácí, zatímco zdravotní 
a sociální pojištění zůstává 
v rukou domovské země. 
Ale to určitě není to hlav-
ní, o čem se vedou spory. 
Ve hře jsou mnohem vyšší 
karty. Bez ohledu na přání 
či stížnosti jednotlivců 
zastávají podniky z východu 
EU názor, že komise svým 
nápadem ruší jejich hlavní 
konkurenční výhodu spočí-
vající v levnější pracovní síle. 
Brusel překračuje svá práva, 
ozývá se z deseti východních 

ekonomik a také z Dánska. 
Tyto země vyrukovaly se 
stížností na porušení prin-
cipu subsidiarity. Jde teprve 
o třetí takzvanou žlutou 
kartu, kterou dosud evropští 
komisaři vyfasovali. Pokud 
se za kritický hlas postaví 
alespoň třetina národních 
parlamentů, měla by unijní 
vláda svůj plán přepraco-
vat. Jedenáct z 28 je více 
než třetina. Komise přesto 
couvnout nemíní. „Kvůli 
subsidiaritě to nezastavíme,“ 
říká Thyssenová.

Stavějí se za ni odbory 
na západě unie, například 
německý svaz DGB. Výcho-
doevropanům předhazuje 
zneužití institutu žluté karty 
a laciné útoky na komisi. 
Podpora směrnice trochu 
překvapivě přichází ze 
západní strany, která by se 
přitom teoreticky mohla po-
zastavovat nad tím, kolik ji 
budou mzdová dorovnání asi 
stát. Jenže i v tomto případě 
je v sázce více. Konkrétně 
odborům se líbí vyhlídka na 
odstranění „východní láce“, 
která sice už není, co bývala, 
ale pořád celkem funguje 
a tlačí mzdovou úroveň v ně-
kterých odvětvích dolů.

Je pravděpodobné, že 
z koně se i tentokrát nakonec 
stane velbloud. Europarla-
ment a rada, reprezentující 
národní zájmy, si příležitost 
ujít nenechají. Zase se ukáže, 
že dělení na staré a nové 
unijní členy se ani zdaleka 
nepřežilo.

Komentář

Igor Záruba

Podpora rovných 
mezd přichází ze 
západu unie. Konec 
levné konkurence 
tamní odbory láká.
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Tvář dne 

 Nikdy, nikdy na to nezapomenu. 
Dosáhli jsme společně historického 
úspěchu. Ale máme před sebou 
ještě zbytek cesty,

řekl po získání republikánské 
prezidentské nominace  
Donald Trump
str. 10
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Jihočeská fanglička
Blíží se volby, a tak se hodí všechno, co je po ruce. Včetně 
tak vyřešených a uzavřených věcí, jako jsou takzvané 
církevní restituce. Návrh na zdanění finančních náhrad 
pro církve je klasické gesto podbízející se veřejnému 
mínění. Není náhodou, že s ním přišel jihočeský hejtman 
Jiří Zimola, který chce na podzim obhájit své křeslo. A není 
divu, že se jej chytil ministr financí Andrej Babiš, jemuž 
nic populistického není cizí. 

Oba a všichni ostatní s nimi si musejí uvědomovat, že 
změnit nyní uprostřed hry pravidla, navíc pravidla posvě-
cená i rozhodnutím Ústavního soudu, by znamenalo čelit 
obrovským právním problémům a bitvám. Je to jenom 
předvolební fanglička, která asi může ještě u části voličů 
zafungovat, ale bude brzy stažena a zapomenuta. Hezké 
to není, ale co bylo kdy v předvolebních kampaních hezké-
ho. Nezbývá než vydržet.
 Martin Čaban 



Automobilka usilovně pra-
cuje na sériové verzi autobu-
su, která bude moci samo-
statně jezdit ve vyhrazených 
pruzích. Pořád sice bude 
vybavena sedačkou a volan-
tem, ale to jen pro případ, že 
bude nutné autobus přemís-
tit někam, kde není možné 
spoléhat se na autonomní 
řízení. /oli/

 www.e15.cz | 13 |autorevue

Směr, kterým se ubírají auto-
mobily, je naprosto zřetelný. 
Řidičům se snaží v co možná 
největší míře usnadnit 
cestování různými asistenty, 
které by měly v budoucnu 
vyvrcholit zcela autonom-
ní jízdou. A stejný scénář 
nás podle Mercedesu čeká 
i v hromadné dopravě.

Aby ukázal, jak daleko 
je s vývojem technologií, 
vzal svůj koncept autobusu 
do Amsterodamu, kde se 
nachází nejdelší autobusový 
tranzit v Evropě. Na dvaceti-
kilometrovém úseku dokázal 
autobus respektovat semafo-

ry, zastavit před nenadálými 
překážkami, projíždět tunely 
a samozřejmě také otevírat 
a zavírat dveře v zastávkách. 
Pro jistotu seděl za volantem 
řidič, ale v zásadě již nebyl 
vůbec potřeba.

Koncept totiž disponu-
je hned dvěma různými 
radary, které spolupracují se 
systémem GPS a s kamera-
mi. Zároveň je vybaven bez-
drátovou technologií Wi-Fi, 
díky které může komuniko-
vat se semafory, takže svoji 
rychlost řídí tak, aby byla 
celá jízda nejen plynulá, ale 
také efektivní.

mercedes předvedl autobus 
budoucnosti, jezdit umí sám

Hennessey se stylově 
loučí s Dodge Viper

Legendární Dodge Viper končí, údajně bez nástupce, takže je potřeba  
se s tímto modelem patřičně rozloučit. Společnost Hennessey to udělala 
po svém. Připravila vskutku radikální tuning. 

Lukáš Dittrich 

Po stránce designu se toho 
moc nezměnilo, pozornost 
tuningová firma zaměřila 
na techniku. Desetiválcový 
motor dostal systém přepl-
ňování, velký mezichladič, 
jiné vstřikovače, nerezový 
výfuk, samozřejmě se měnila 
i řídicí jednotka a tak dále. 
Výsledek? Výkon dosahuje 
819 koní a točivý moment 
končí hodnotou 1071 Nm.

Sprint z nuly na 60 mil 
v hodině zvládne upravený 

O KROK NA-
PŘED. Řídit 
plynulost jíz-
dy pomáhá 
autobusu 
komunikace 
se semafory 
prostřednic-
tvím Wi-Fi.

Pokud chcete to nejlepší,  
co Mercedes v rámci 
modelu SL nabízí, sáhnete 
automaticky po provedení 
65 AMG. To představuje 
dvanáctiválec s výkonem 
463 kW a točivým momen-
tem rovných 1000 Nm. Co 
když vám ale ani to nestačí? 
Správná odpověď je Brabus 
800 Roadster.

Vůz disponuje motorem 
vyšponovaným na výkon  
588 kW (800 koní) a 1491 Nm 
točivého momentu. Vše 
proudí výhradně na zadní 
kola, která budou mít 
spoustu práce přenést to na 
asfalt. Nejspíš marně, i pro-
to zabere zrychlení z nuly 

na 100 kilometrů v hodině 
nikterak oslňujících 3,7 se-
kundy, dvoustovka se však 
na tachometru objeví po  
9,8 sekundy od startu. Ma-
ximální rychlost povyskoči-
la ze standardních tří set na 
350 kilometrů za hodinu.

Cena auta činí 299 tisíc 
eur (zhruba osm milionů 
korun), v rámci toho mů-
žete počítat s bodykitem, 
který zahrnuje nové náraz-
níky, boční prahy, kapotu 
a spoiler na zádi. Společně 
s tím dostane auto také 
nová kola a interiér obšitý 
kůží a alcantarou, doplněný 
o dekory z karbonu a hliní-
ku. /oli/

Brabus 800 roadster 
je jako stvořený pro tu 
nejrychlejší dovolenou 

NABITO. Pohonná jednotka je po péči společnosti Brabus ještě 
silnější; nabídne 800 koní.

Viper za 2,9 sekundy, při-
čemž konečná rychlost bude 
230 km/h. Tato úprava je 
dostupná pro všechna auta 
vyrobená od roku 2013.

U Hennessey však mají 
navíc jednu „strašidelněj-
ší“ verzi. Ta přináší dvojité 
přeplňování nebo nové písty 
a mnoho dalšího. Výsledek 
je ještě radikálnější. Výkon 
takto vylepšeného vozu 
dosahuje na 835 kW (1136 k) 
a točivý moment končí na 
1481 Nm.

 Více na autoreVue.cz 
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n Po šestnáctiletém 
čekání vychází druhá 
deska elektronických 
kouzelníků The Ava-
lanches. Wildflower 
navazuje na kultovní 
nahrávku Since I Left 
You důstojně.

Stanislav Šulc

Australská elektronická 
skupina The Avalanches 
patří k nejzajímavějším 
úkazům hudební branže. 
V roce 2000 vydala debu-
tové album Since I Left 
You, které je podle odhadů 
složené z úryvků ze 3500 
vinylových desek. Kolážo-
vitý charakter však nešel 
na úkor melodičnosti ani 
hitovosti a skladby jako 
Since I Left You či Frontier 
Psychiatrist dodnes právem 
brázdí éter i těch největších 
radiostanic. Deska patří 
k nejlépe hodnoceným 
albům všech dob a kapela se 
stala fenoménem. Okamžitě 
se začalo spekulovat, jak se 

„Lavinám“ povede na první 
úspěch navázat.

Materiál pro druhou 
desku začal vznikat hned po 
vydání prvotiny, ale až od 
roku 2005 začala dostávat 
konkrétní obrysy. Již o dva 
roky později se stala mýtem. 
Objevovala se v každém 
žebříčku hudebních serverů 
a magazínů nabízejících 
nejočekávanější nahrávky 
roku. A někdy kolem roku 
2010 se z toho již stal novi-
nářský vtípek (bezejmenná 
deska Australanů byla vždy 
na konci seznamu s pří-
podotkem typu „A kdyby 
náhodou vyšla novinka The 
Avalanches…“). Různé infor-
mace o desce prosakovaly 
v průběhu let a personálně 
značně obměněná kapela 
dalším spekulacím rázně 
utnula tipec letos v červ-
nu, kdy oficiálně oznámila 
vydání desky Wildflower na 
první půlku července. Záhy 
se deska dostala pirátsky na 
internet.

Dlouhý a složitý pří-
běh nahrávky je zákonitě 
součástí jejího přijetí. 

Očekávání byla obrovská 
a album Wildflower je nikdy 
nemohlo naplnit. Je nutné 
tento příběh vypustit z mysli 
a vpustit do ní jednotlivé 
tóny a beaty, které Laviny 
namíchaly. Wildflower je 
pestrobarevné album, jak 
slibuje obal s americkou 
vlajkou a motýlem v neče-
kaných barvách. Od prvních 
vteřin se ocitáme v mírně 
šíleném, ale také velmi zá-
bavném světě, jemuž vládne 
rozpustilost. Hned v úvodní 
Because I’m Me se hravost 
The Avalanches projevuje 
v nejlepším světle. Prvotní 
dětský popěvek se rázem 
mění v epický hymnus plný 
dechů, smyčců a rapového 
frázování. Tančit lze začít 
téměř okamžitě.

Následuje největší hit des-
ky, zlobivá skladba Frankie 
Sinatra s vokálem hiphopo-
vých hvěz Dannyho Browna 
a MF Dooma. Píseň začínají-
cí téměř electroswingově se 
postupně mění v mistrovský 
hiphop 21. století. Deska kro-
mě rozhlasové tříminutovky 
tuto skladbu nabízí i v delší 

verzi, kde se její kvality pro-
jeví ještě více.

Na novince s The Avalan-
ches spolupracovala řada 
známých umělců, kteří jí 
propůjčili svou osobitost. 
Kromě Browna například 
Ariel Pink (vokály u Live 
a Lifetime Love), Warren 
Ellis (smyčce ve skladbě 
Stepkids) nebo frontman 
Tame Impala Kevin Parker 
(bicí v písni Going Home).

Skvělou desku kazí 
jen ten čas, který na sebe 
nechala čekat. Nikoli kvůli 
přehnaným očekáváním, 
ale především proto, že 
v tom mezidobí ve světě 
vyrostla celá řada mladých 
hudebníků vycházejících i ze 
Since I Left You. A ti vizi The 
Avalanches rozpracovávali 
dál. Dnes tak Wildflower má 
příliš mnoho konkurentů, 
aby mohla být podobným 
monumentem jako prvotina 
Lavin v roce 2000.

Pestrobarevné kouzlo 
The Avalanches

Zemřel režisér Pretty 
Woman Marshall
Americký režisér, scenárista 
a producent Garry Marshall, 
mezi jehož díla patří i Pret-
ty Woman, zemřel v úterý 
ve věku 81 let v kalifornské 
nemocnici. Do Marshallovy 
režijní filmografie patří i fil-
my jako Nevěsta na útěku, 
Deník princezny nebo Na 
sv. Valentýna. /čtk/

Krátce

Comics 
Centrum vydá 
Grandville

Comics Centrum pokračuje 
v edici Na přání novou ko-
miksovou sérií. Po uzavření 
ságy Zámek a klíč, jejíž po-
slední díly vydalo na jaře, se 
objeví slavný komiks Bryana 
Talbota. „Od září do edice 
Na přání zařazujeme sérii 
Grandville. Budeme pokračo-
vat druhou knihou s názvem 
Grandville Mon Amour,“ 
uvedlo nakladatelství.

Grandville nabízí atrak-
tivní mix steampunku, 
alternativní historie a thril-
leru. Postavy pocházejí ze 
zvířecí říše. Talbot sérii tvoří 
od roku 2009, přičemž první 
díl si světovou premiéru 
odbyl v češtině právě u Co-
mics Centra. Nyní již vyšla 
čtyři pokračování a páté 
s podtitulem Force Majeure 
se dodělává. Série se dočkala 
řady pozitivních recenzí 
a třetí pokračování se uchá-
zelo o Hugo Award.

V edici Na přání vyda-
vatelství nejprve oznámí 
titul a zájemci si ho mohou 
v průběhu několika týdnů 
objednat. Poté se objednáv-
ky uzavřou, a pokud je jich 
dostatek, kniha vyjde. Zatím 
všechny knihy ohlášené 
v edici skutečně vyšly. /sul/

The Avalanches: Wildflower

Vydavatel: EMI, 2016
Hodnocení: 90 %
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V extrémním  
případě můžete celou 
dovolenou jen chodit

pěšky.
Můžete dojít až do 

španělského Santiaga  
de Compostela!
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n Člověk by měl vědět, za 
co utrácí. Pak může některé 
výdaje přehodnotit a rázem 
zbude i na dovolenou.

Taky vás rodiče vychovávali tak, že 
o penězích není zdvořilé mluvit? Jako 
vše, co člověku v dobré víře rodiče 
vtloukají do hlavy, to je samozřejmě 
do určité míry pravda, ale nesmí se 
to přehánět – přece bychom měli být 
schopni diskutovat o cenách, o výši 
platu a podobně, ne?

Takže prosím, odhoďme předsudky 
a bavme se otevřeně o penězích.

Budu upřímná: navzdory tomu, co 
si o mně někteří lidé myslí na základě 
toho, že „furt někam jezdím“, ve sku-
tečnosti nejsem nijak bohatá. Dokonce 
jsem ani nikdy v životě nedosahovala 
statisticky uváděného průměrného 
příjmu v České republice. Nemám 
ani žádné nelegální příjmy z prodeje 
drog a kupodivu nemám ani bohatého 
sponzora – když někam jedu s kama-
rádkami, platím si to sama, když s man-
želem, platíme to napůl. A co víc – jsem 
OSVČ, takže nemám žádnou placenou 
dovolenou. Pokud někam odjedu, žádné 
peníze nevydělávám, nic mi jen tak 
samo od sebe na účet nepřijde…

Přesto jsem obvykle schopná 
uskutečnit dvě až tři „dovolené“ ročně, 
a ne vysloveně levné. Jsem totiž docela 
rozmazlená, mám nároky na pohodlí 
a soukromí.

Tak kde beru na cestování peníze? 
Na to mám jen jednu odpověď: tak 
jako vše v životě je to prostě otázka 
priorit. Protože cestování je můj hlavní 
koníček, peníze si na ně vždycky najdu, 
a mezitím mileráda oželím kdejaké 
(z mého pohledu) hlouposti, za které 
lidé rádi utrácejí.

Patříte mezi ty lidi – a znám jich 
hodně – kteří neustále tvrdí, že by rádi 
cestovali, ale nemají na to? Zkuste se 
zamyslet nad svým životem 
a svými návyky. Kolik 
utrácíte za jídlo? Kolik za 
oblečení, obuv a doplň-
ky? Kouříte? Pijete 
alkohol? Vysedáváte 
po hospodách/kavár-
nách/cukrárnách? 
Máte auto? Kolikrát 
jste za posledních šest 
let vyměnili mobil či 
jiné elektronické přístro-
je, aniž by důvodem k vý-
měně bylo, že přístroj přestal 
fungovat a byl neopravitelný?

S výjimkou skutečně chudých, kteří 
počítají každou korunu, aby vyšli, jen 
málo lidí i v běžném životě doopravdy 
ví, za co přesně kolik utrácí, a často se 
diví, kam se ty peníze ztrácejí. Pokud 
mezi takové lidi patříte, můžete si 

na cestování má každý

Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika knih. 
Každý týden se jeden letošní titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme zábavnou 
příručku Jany Jůzlové Jak si užít 
cestování. Autorka vedle vtipných 
historek z vlastních cest přináší také 
mnoho cenných rad pro cestovatele 
jakéhokoli druhu a zkušeností.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.
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například dva tři měsíce zkusit výdaje 
zapisovat a možná se o sobě dozvíte 
mnoho cenných informací – třeba 
o tom, že za něco, o co zas tolik ne-
stojíte, utrácíte zbytečně moc! Vědět, 
za co člověk utrácí, je základem pro 
to, aby se mohl rozhodnout, zda za to 
utrácet chce. A může se vám stát, že 
pak některé své výdaje přehodnotíte 
a ve výsledku budete mít víc peněz – na 
cestování (nebo na cokoli jiného).

Výdaje za cestování můžeme velmi 
hrubě rozdělit do tří skupin: 1) výdaje 
za dopravu (dopravu na místo i dopra-
vu na místě), 2) výdaje za ubytování 
a 3) vše ostatní, tedy vlastní cestovní 
zážitky. Záměrně nevyděluji stravo-

vání, protože může být zahrnuto 
v ubytování, ale především 

proto, že ho považuji za 
součást zážitků. Za kaž-

dou jednotlivou skupinu 
lze zaplatit ohromné 
sumy, stejně jako ji 
pořídit téměř nebo 
zcela zdarma. Opravdu. 

Všechno jde.
Nejspíš máte představu, 

že do cílové destinace (nebo 
výchozí destinace nějaké 

komplexní cesty) se musíte dostat 
letadlem nebo expresním autobusem 
či vlakem. Určitě je to nejrychlejší, pro-
to taky nejdražší. Pokud jste zaměst-
nanec s omezenou dovolenou, logicky 
nechcete trávit dopravou na místo 
moc času, který byste raději trávili už 
„tam“. Pokud jste ale zaměstnanec, 

tak taky obvykle máte víc peněz než 
nějaký student, takže si to letadlo 
prostě zaplatíte. Naopak student se 
dvěma až třemi měsíci prázdnin má víc 
času a může dopravu řešit úplně jinak 
– může stopovat, může zvolit spolu-
jízdu. A v extrémním případě můžete 
celou dovolenou jen chodit pěšky – do 
Německa, Polska, Rakouska, Maďarska 
či na Slovensko je blízko, záleží na tom, 
kde bydlíte. Koneckonců – pěšky může-
te dojít až do španělského Santiaga de 
Compostela!

I v případě letenek či jízdenek na 
vlaky a autobusy lze výrazně šetřit, jen 
to chce trochu praxe, hledání a opět: 
ujasnit si priority. Letenky jsou vždy vý-
razně levnější, pokud odlétáte z Vídně, 
Mnichova či Berlína, levnější bývají lety 
v nějakou extrémní hodinu či s delším 
přestupem a čekáním na letišti, levnější 
jsou samozřejmě nízkonákladové letec-
ké společnosti (kde nedostanete jídlo 
a za odbavované zavazadlo se platí). 
Chápu, že sousloví „let s delším přestu-
pem a čekáním na letišti“ zní na první 
pohled strašidelně, ale i tuto nevýhodu 
lze proměnit ve výhodu – pokud bu-
dete mít desetihodinové mezipřistání 
v nějakém městě, kde jste nikdy nebyli 
a doprava z letiště do centra je rychlá, 
můžete toho času využít ke krátkému 
poznání toho města. Sama jsem takhle 
navštívila například Bukurešť při letu 
z Jordánska s rumunskými aeroliniemi 
a kamarádce jsem nedávno psala návod 
na aktivní půlden v Lisabonu, když se 
vracela z Afriky.

https://www.bux.cz/knihy/192119-jak-si-uzit-cestovani.html
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KONgrEsOvá 
OblAKA. 
„Mrak“ je název 
nového kongresového 
centra, jehož stavba 
finišuje v Římě. 
Projekt italského ar-
chitekta Massimiliana 
Fuksase bude nabízet 
i ubytovací služby.

Šašek provokuje

Šašek z podstaty nemá rád 
společnosti, které mají napo-
jená chapadla na stát a tvrdí, 
že vykonávají službu pro lidi. 
Jednou z těch nejděsivějších 
je pošta a šašek by se chtěl 
podělit o pocity, které v něm 
tato firma z minulých století 
vyvolává. Pokud stejně jako 
šašek nemáte trvalé bydliště 
v hipsterské čtvrti, jste 
namydlení.

Jelikož je šaškovi líto každé 
hodinky, kterou promrhá 
nesmyslným zíráním na bli-
kající čísílka, návštěvu pošty 
odkládá do nejzazší meze. 

A udělá chybu, zvláště pokud 
vyrazí kolem začátku měsíce. 
Tehdy si totiž senioři chodí 
pro důchod a návštěva pošty 
se stává nesnesitelnou.

Po několika desítkách 
minut strávených v této insti-
tuci, kdy šašek uloví všechny 
pokémony a pročte nekoneč-
ný objem článků na internetu, 
zbývá jen bušit hlavou do zdi. 
Čísla zběsile blikají, k pře-
pážkám nikdo nechodí a lidé 
neubývají, naopak! Když se 
konečně rozsvítí posvátné 
číslo a šaškovy kroky míří 
k okénku, často se dovídá 

Na poštu jedině s pokémony
nevídané. Předmět nekoneč-
ného čekání a bušení hlavou 
do zdi, což většinou bývá do-
poručený dopis, se mu údajně 
dnes objeví ve schránce.

Nedej bože, když chcete 
poslat balík. Šašek zatím 
nepochopil rozdíl mezi balí-
kem do ruky a na poštu. Čistě 
modelová situace: chcete 
poslat balík dítěti na tábor, 
protože je to jediná možnost 
jeho přežití. Několik minut 
se s paní dohadujete, jestli 
do ruky nebo na poštu a paní 
neustále tvrdí, že potřebuje 
číslo adresáta. Dítě telefon 

nemá, jelikož je na táboře, 
aby se aspoň na několik dní 
odpojilo od matrixu. Šašek už 
vidí v živých konturách poš-
ťáka, který běhá po lese, hledá 
příslušné dítě a doručuje mu 
balík přímo do ruky. Hahaha.

Paní za přepážkou jsou 
chráněny sklem a ohni v očích 
vzdorují s grácií a ještě vám 
nabídnou sadu losů a něko-
lik druhů pojištění. A šašek 
se ptá, nemohla by trocha 
sofistikovanosti dorazit i na 
poštu? Případně, vy všichni 
start-upisté, nevymyslíte al-
ternativu pošty pro 21. století?

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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